
ЧОРНОБИЛЬСЬКІ 
ПРОБЛЕМИ І ДОСІ 

Є АКТУАЛЬНИМИ
13 квітня у Вер

ховній Раді відбувся 
день уряду з порядком 
денним - звіт Кабіне
ту Міністрів України 
про стан виконання 
Закону «Про статус і 
соціальний захист 
громадян, які пост
раждали внаслідок 
Чорнобильської ка
тастрофи». З допові
ддю виступив міністр 
України з питань над
звичайних ситуацій та 
у справах захисту на
селення від наслідків 
Чорнобильської к а 
тастрофи Василь 
ДУРДИНЕЦЬ.

Шановні народні депутати України 
та учасники засідання!

За декілька днів настане 26 квітня - 
сумна і скорботна дата для всього люд
ства, в першу чергу для народів постраж- 
далих держав, а особливо для України, на 
терені якої у 1986 році і відбулася найбіль
ша в світі техногенна радіаційна аварія сто
річчя. Вже впродовж восьми років Украї
на самотужки долає її наслідки. Задля 
цього, в приборкання аварії та подолан
ня її наслідків були вкладені величезні 
фінансові, матеріальні та людські ресур
си. Прямі збитки і витрати склали більше 
11 млрд. доларів.

Традицією став регулярний розгляд 
Верховною Радою України стану виконан
ня Закону України «Про статус і соціаль
ний захист громадян, які постраждали 
внаслідок Чорнобильської катастрофи».

На парламентських слуханнях «Про 
10-ту річницю Чорнобильської катастро
фи», які відбулися 18-19 квітня 1996 року, 
три роки тому, було всебічно проаналі
зовано виконання комплексу заходів, які 
здійснювалися в Україні для пом'якшен
ня наслідків аварії на ЧАЕС, захисту по
терпілого населення, відмічено досягнен
ня і недоліки, схвалено рекомендації щодо 
подальшої роботи.

Шановні народні депутати! Дозволь
те, в межах відведеного регламентом часу, 
за дорученням Кабінету Міністрів Украї

ни доповісти про стан виконання Закону 
України «Про статус і соціальний захист 
громадян, які постраждали внаслідок Чор
нобильської катастрофи» за період після 
останніх парламентських слухань 1996 
року.

Чисельність громадян, які постражда
ли внаслідок Чорнобильської катастрофи 
наведено у вас в «Аналітичних та довід
кових матеріалах» на сторінці 18. Як вид
но, це 3 млн. 235 тисяч 984 особи. Із них 
72 тисячі 838 чоловік - інваліди та 1 млн. 
115 тисяч - діти.

Соціальний захист - проблема 
об' ємна і багатогранна.

Пріоритет і увага Президента Украї
ни, уряду, центральних органів державної 
виконавчої влади, органів місцевого са
моврядування надавалися саме соціаль
ному захисту. В цьому зв' язку хотів би 
привернути вашу увагу до наступних пи
тань.

Перше. Визначення статусу 
постраждалих

На виконання постанови Верховної 
Ради України від 19 квітня 1996 року було 
проведено перевірку правильності видачі 
посвідчень «Учасник ліквідації наслідків 
аварії на Чорнобильській АЕС».

Всього перевірено 395 тисяч 880 
справ. Як показала перевірка, 12 тисяч 
632 особи не мали права на отримання

(Закінчення на стор.6)



посвідчень. Зараз вони позбавлені мож
ливості користуватися правами учасників 
ліквідації наслідків аварії. Певні пробле
ми з перереєстрацією залишаються і 
зараз. 17 тисяч 976 осіб не змогли на 
цей час перереєструвати посвідчення 
тому, що документи, які вони мають, не 
підтверджують їх безпосередньої участі 
у роботах в зоні відчуження. Особливо 
це стосується громадян, які працювали у 
складі військових підрозділів. Тому було 
продовжено термін дії посвідчень особам, 
які не отримали відповіді на свої запити 
до архіву Міністерства оборони.

Комісією із спірних питань продов
жується розгляд звернень громадян (а їх 
більше 10-ти тисяч). Передбачається 
завершення цієї роботи в першому 
півріччі поточного року.

Друге. Пільги і компенсації
Для повного забезпечення виконан

ня положень Закону, у 1999 році потреба 
в коштах становить близько 4,5 млрд. 
грн., однак Законом України «Про дер
жавний бюджет України на поточний рік» 
передбачено 1 млрд. 300 млн. грн., що 
складає 29 відсотків. У минулому році це 
було профінансовано на 31 відсоток від 
потреби.

Такий стан змушує нас проводити 
фінансування за пріоритетними напря
мами. Це, насамперед, - пільги дітям, ліку
вання та придбання ліків, виплата пенсій, 
компенсацій за втрату здоров' я, вартості 
продуктів харчування особам, віднесеним 
до 1 -ї та 2-ї категорії .

Видатки по інших статтях фінансують
ся, на жаль, за залишковим принципом, 
тобто після фінансування пріоритетних 
напрямів.

Третє. Медичний захист 
і оздоровлення

Згідно з Законом, для постраждалих 
осіб організовується щорічне медичне 
обстеження (диспансеризація), створена 
і діє мережа спеціалізованих центрів, у 
тому числі й дитячих, для обстеження та 
лікування постраждалого населення.

Робота в цьому напрямі продовжуєть
ся. Зараз за участю Міністерства Украї
ни з питань надзвичайних ситуацій та у 
справах захисту населення від наслідків 
Чорнобильської катастрофи, Міністерства 
охорони здоров"я України та Українсь
кої екологічної асоціації «Зелений світ», 
при підтримці профільного Комітету Вер
ховної Ради України, вирішується питан
ня про створення лікувально-реабілітацій
ного ендокринологічного центру для дітей.

Практичні зусилля уряду, місцевих 
органів виконавчої влади також спря
мовуються на роботу по дооснащенню 
медичних установ відповідним обладнан
ням, приладами, комплектуючими, витрат
ними матеріалами, інструментарієм та 
лікарськими засобами, впровадженню 
наукових розробок в медичну практику, 
оплату лікування важкохворих тощо.

Незважаючи на скрутне фінансове 
становище, темпи оздоровлення не змен
шувалися. Так, у 1996 році було оздоров
лено 502 тисячі осіб, серед них 453 ти
сячі дітей, а у 1998 році - 524 тисячі 100 
осіб, серед них 482 тисячі 200 дітей. Ми 
плануємо за рахунок раціональнішого ви
користання коштів якісно удосконалити 
роботу в цій сфері, втримати у поточно
му році оздоровлення на рівні попередніх 
років.

Міністерством України з питань над
звичайних ситуацій та у справах захисту 
населення від наслідків Чорнобильської 
катастрофи, Міносвіти України, Держко- 
мітетом України у справах с ім ’ї та мо
лоді, Асоціацією профспілкових органі
зацій студентів України та Українським 
національним комітетом молодіжних 
організацій нещодавно підписано 
спільний наказ про затвердження про
грами оздоровлення студентів у поточ
ному році.

Крім пільг, передбачених Законом, 
щорічно надається одноразова грошова 
допомога дітям-інвалідам.

(Закінчення. Початок на стор.1)

Четверте. Забезпечення постраж
далих житлом і переселення

Відповідно до встановлених меж зон 
забруднення, проводилось переселення із 
зони безумовного (обов'язкового) відсе- 
лення та зони гарантованого добровільно
го відселення. Протягом дев”яти останніх 
років із зони безумовного (обов’язкового) 
відселення в спеціально побудовані жит
лові будинки переселено 14 тисяч 228 
сімей та надано житло 12 тисячам 828 
сім ' ям, які самостійно відселяються, крім 
того, поліпшено житлові умови 4 тисячам 
786 сім ' ям інвалідів.

На створення належної інфраструктури 
в селищах компактного переселення, 
поліпшення умов проживання населен
ня на радіоактивно забруднених територі
ях, протягом двох останніх років спрямова
но 293 млн. 600 тисяч гривень. За рахунок 
цих коштів побудовано 910 житлових при
міщень загальною площею 66 тисяч 100 кв. 
м, 6 дошкільних закладів, 16 шкіл, 7 медич
них закладів, 688900км газових мереж, 
51700 км газопроводів - відводів, газифіко
вано 8 тисяч 804 квартири.

Хотів би привернути вашу увагу до де

яких найбільш гострих проблем будівницт
ва, що вимагають невідкладного розв’язан
ня.

На квартирному обліку на пільгових умо
вах, за станом на перше січня поточного 
року перебувало 8 тисяч 595 сімей 
інвалідів-чорнобильців та 15 тисяч 783 сім’ї, 
які самостійно переселяються із зон раді
оактивного забруднення. До речі, їх кількість 
щороку збільшується.

Практично не надається житло особам, 
віднесеним до 2-ї категорії постраждалих. 
Сьогодні на квартирному обліку таких сімей 
налічується близько 52 тисяч. Відповідно 
до вимог Закону назріла нагальна не
обхідність на рівні обласних Рад за участю 
облдержадміністрацій розробити та, почи
наючи з 2000-го року, реалізувати відповідні 
програми.

Окремо хочу виділите питання щодо 
стану газифікації населених пунктів. В ос
танні роки із-за обмеженості коштів темпи 
газифікації знизилися. Враховуючи, що це 
один із пріоритетів поліпшення умов про
живання людей, у проекті Державного бюд
жету на 2000 рік необхідно передбачити для 
цього відповідні кошти.

Гострою соціальною проблемою зали
шається створення робочих місць в сели
щах компактного переселення та поліпшен
ня умов проживання людей на забрудне
них територіях, особливо в населених пун
ктах зони безумовного відселення, жителі 
яких відмовилися переселятися.

Для вирішення цієї проблеми уряд вже 
сьогодні змінює пріоритети у спрямуванні 
капітальних вкладень. Розробляються 
цільові програми створення робочих місць 
у Брусилівському та Народицькому райо
нах Житомирської області, Пирятинському 
районі Полтавської області. В стадії реалі
зації така програма у Вовчанському районі 
на Харківщині.

Днями досягнуто домовленості між на
шим Міністерством та Київською облдержад
міністрацією щодо відселення 164 сімей із 
зони відчуження та розселення протягом 
2000 року постраждалих, які по 2 - 3 сім 'ї 
живуть в одному будинку. Уряд працює над 
нормативно-законодавчим врегулюванням 
і цієї проблеми.

П”яте. Реабілітація забруднених 
територій і радіаційний захист 

населення
Відповідно до законодавства рівень

можливого негативного впливу на здоро
в'я населення пов'язується з дозами до
даткового опромінення людей за рахунок 
радіонуклідів «чорнобильського» походжен
ня. Більшу частину дози (до 95 відсотків) 
населення отримує за рахунок споживання 
продуктів харчування місцевого виробниц
тва. Тому значна увага приділялася:

* уточненню радіаційної обстановки на 
забруднених територіях;

* визначенню рівнів опромінення всіх 
верств населення;

* радіаційному контролю продуктів хар
чування на всіх етапах їх виробництва;

* впровадженню контрзаходів, спрямо
ваних на зменшення вмісту радіонуклідів в 
продукції агропромислового комплексу та 
лісового господарства.

За звітній період за вищезазначеними 
напрямками виконано:

* уточнення рівнів радіоактивного заб
руднення сучасними методами на площі 
майже 38 тис. кв. км;

* визначено рівні вмісту радіоцезію в 
організмі 280 тисяч осіб, які проживають на 
територіях всіх зон радіоактивного забруд
нення;

* забезпечено функціонування мережі 
радіаційного контролю продуктів харчуван
ня та об'єктів довкілля на забруднених те
риторіях, яка складається із понад 1290 
постів та лабораторій різних міністерств та 
відомств;

* виготовлено вітчизняними виробника
ми і розподілено у вищезазначеній мережі 
близько тисячі сучасних приладів радіацій
ного контролю;

* впроваджено в тваринництві понад 7 
тис. тонн спеціальних домішок та препа
ратів для зменшення вмісту радіонуклідів 
в продукції тваринництва;

* реалізовано контрзаходи в рослин
ництві на площі понад 95 тисяч гектарів.

Таким чином, в результаті здійснених 
заходів за останніми даними вміст цезію- 
137 та стронцію-90 в продуктах харчування, 
які вирощуються у суспільному секторі і 
надходять до споживчої мережі, не переви
щують допустимих рівнів.

У той же час в деяких регіонах в певні 
періоди року рівні радіоактивного забруд
нення продуктів харчування із приватних 
господарств, а саме молока та м'яса, пере
вищують встановлені нормативи, тому ми 
надаємо перевагу у роботі з приватним 
сектором.

Слід відзначити, що звіти про виконан
ня заходів з мінімізації наслідків Чорно
бильської катастрофи регулярно публіку
ються в засобах масової інформації та 
спеціальних виданнях, а на основі рекомен
дацій щорічних наукових конференцій уточ
нюються заходи щодо захисту постражда
лого населення.

Шосте. Фінансування
Кошти на фінансування ліквідації 

наслідків Чорнобильської катастрофи роз
поділялися пропорційно до завдань соціаль
ного захисту, визначених чинним законодав
ством.

Проте незбалансованість потреб і фак
тичних надходжень до Фонду створила за
боргованість із соціальних виплат та напругу 
серед постраждалих.

Тому саме життя підводить нас до того, 
щоб з урахуванням реальної радіаційної 
обстановки через 13 років після аварії, на 
основі наукових обгрунтувань встановити 
пріоритетні завдання в соціальному захисті 
населення, яке проживає на територіях, 
віднесених у 1991 році до радіоактивно 
забруднених, що дозволить збалансувати

потребу в коштах з їх реальним надходжен
ням до Фонду та більш адресно і пріори
тетно захистити постраждалі верстви на
селення. Низка невідкладних заходів щодо 
вирішення цих питань викладена у «Виснов
ках» і «Аналітичних та довідкових матеріа
лах», які вам вручені.

Одним із найважливіших напрямів діяль
ності уряду по виконанню Закону є забез
печення надходжень до Чорнобильського 
фонду. З метою об’єднання зусиль у цьому 
напрямі, Міністерством разом із Державною 
податковою адміністрацією видано наказ, 
яким визначено першочерговість платежів 
до Фонду, створено систему контролю за 
погашенням заборгованості підприємств- 
боржників, конкретизовано термін початку 
нарахування пені. Разом із Головним уп
равлінням Державного казначейства роз
роблено та введено в дію порядок відраху
вань до Фонду надходжень з податку на 
додану вартість.

Проаналізувавши стан наповнення Фон
ду з початку поточного року, я звернувся 
до Кабінету Міністрів України з доповідною 
запискою, яку розглянув особисто Прем"єр- 
міністр України Валерій Павлович ПУСТО
ВОЙТЕНКО. За його дорученням було про
ведено робочу нараду в Міністерстві 
фінансів. Ситуація була критично проаналі
зована, визначено конкретні заходи по ви
конанню постанови Верховної Ради Украї
ни «Про порядок фінансування у 1999 році 
заходів, пов”язаних із ліквідацією наслідків 
Чорнобильської катастрофи та соціальним 
захистом населення», ліквідації заборгова
ності Державного бюджету перед Фондом 
та складено конкретний графік її погашен
ня.

Завдяки вжитим заходам вже у березні 
та першій декаді квітня поточного року до 
Фонду надійшло 172 млн. гривень, у тому 
числі за рахунок податку на додану вартість 
142 млн. гривень.

Більш детально по окремих позиціях 
щодо фінансування я зупинюся при відпо
відях на запитання.

Сьоме. Міжнародне співробітництво
Міжнародне співробітництво є однією із 

важливих форм сприяння мінімізації 
наслідків Чорнобильської катастрофи. Ро
бота з міжнародними організаціями та за
рубіжними країнами з цього питання надає 
можливість краще вивчити наслідки Чор
нобиля, привертати увагу світової спільно
ти до вирішення складних проблем, викли
каних аварією.

Уряд активно співпрацює з OОH, ЮНЕС- 
КО, Європейською Комісією, а також поглиб
лює двостороннє співробітництво з Респуб
лікою Білорусь та Російською Федерацією.

Торік, зокрема, Єврокомісією було виді
лено 3 млн. екю Київському підприємству 
«Фармак» для виробництва препаратів по 
лікуванню хворих на щитовидну залозу.

Слід відзначити, що уряд не обмежував 
свою діяльність вирішенням проблем соціаль
ного характеру. Відчутна підтримка надава
лася питанням, пов'язаним із утриманням 
зони відчуження та об”єктом «Укриття», по
водженням із радіоактивними відходами, 
науково-технічною та міжнародною діяль
ністю. Тільки за два останні роки прийнято 
58 організаційно-правових і нормативних 
документів з питань подолання наслідків 
Чорнобильської катастрофи.

Ми активно співпрацюємо по розв'язан
ню чорнобильських проблем із громадсь
кими об' єднаннями чорнобильців, профільним 
та іншими комітетами і фракціями Верхов
ної Ради України.

Шановні народні депутати!
У Кабінеті Міністрів України є глибоке 

розуміння того, що по виконанню зазначе
ного Закону є багато до кінця не виріше
них питань. Спільними зусиллями нам кон
че потрібно ще багато зробити, щоб захис
тити постраждалих від найбільшої техно
генної катастрофи 20-го сторіччя, щоб яко
мога менше її наслідків перекладати на 
майбутні покоління. Сподіваємося на ваше 
розуміння, підтримку, неупереджений і об' єктив- 
ний підхід до того, що зроблено і робиться. 
Ми прислухаємося і вдячно сприймемо всі 
ваші конструктивні пропозиції.

Дякую за увагу!


